
 
 02/08/2024. 

10- dages forespørgsel vedr. antipsykotisk medicin på 
plejehjem til borgere med demenssygdomme.   

Der har i løbet af sommeren være en debat om brugen af antipsykotisk medicin på 
plejehjem i flere af landets kommuner. På landsplan får hver femte borger med demens 
antipsykotisk medicin. Medicinen kan i nogle tilfælde forværre symptomerne på demens, 
det giver desuden sløvhed og kan forringe evnen til at kommunikere samt give øget 
risiko for fald. Der er også en lang række andre bivirkninger ved at give den type 
medicin. På fire plejehjem i København arbejder man systematisk med ikke-medicinske 
metoder, som f.eks. sansestimulation, og her er det lykkedes at reducere brugen af 
medicin med 60 %. På landsplan er der dannet en national alliance til at nedbringe 
brugen af antipsykotisk medicin. Alliancen består af National Videnscenter for Demens, 
Danske Regioner, KL og tre kommuner. I Socialdemokratiet lægger vi stor vægt på, at 
vores ældre medborgere – også borgere med en demenssygdom – skal have så god en 
livskvalitet som muligt. 

 

Vi ønsker derfor svar på følgende spørgsmål:   

1. Er man i MSO bevidst om, at brugen af antipsykotisk medicin kan være direkte skadelig for 
borgere med demenssygdomme? 

2. Hvem er evt. samarbejdspartnere på området? Plejehjemslægerne? Psykiatrisk hospital? 
Afdelingen for Ældresygdomme? 

3. Hvor stor en andel af borgere med en diagnosticeret demenssygdom får antipsykotisk 
medicin i Aarhus Kommune? 

4. Gør man brug af alternative metoder som f.eks. sansestimulation? Hvis ja, hvilke erfaringer 
har man gjort sig? 

5. Har MSO på vegne af Aarhus Kommune overvejet at indgå i den ovennævnte alliance med 
National Videncenter For Demens, Danske Regioner og KL om nedbringelse af brugen af 
antipsykotisk medicin? 

Med venlig hilsen 

Anette Poulsen (S) Formand for Sundheds- og Omsorgsudvalget 

 

 


